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Correspon la pregunta formulada per l’il·lustre senyor
síndic del Grup Parlamentari Entesa, senyor Ribó.

Té la paraula.

El senyor Ribó i Canut:

Senyor president, un dels elements que més preocupa als
valencians, segons les enquestes del CIS, és precisament la
inseguretat ciutadana. El portaveu del seu grup li ho pregun-
tava el 24 de març i compartisc amb ell que tenim l’obliga-
ció de respondre aquesta preocupació amb tots els mitjans
que tinguem al nostre abast. Crec que és una frase literal.

Mire, jo m’he intentat fixar en aquesta enquesta perquè
hi ha dos coses que crec que són a destacar i que no es van
mencionar. La primera, la nostra comunitat, efectivament,
juntament amb Madrid i Múrcia, són les comunitats amb
una preocupació més elevada per la inseguretat ciutadana.
La segona, les comunitats que tenen policia autonòmica
estan totes per sota de la mitjana estatal quant a preocupa-
ció autonòmica.

I mire vosté, jo m’acabe de rellegir l’Estatut
d’Autonomia, recentment aprovat, l’article 55, diu: «La
Generalitat crearà un Cos únic de policia autonòmica amb
una funció bàsica: a protecció de les persones i béns i el
manteniment de la seguretat pública». Competència, per
tant, claríssima.

L’anterior Estatut, en l’article 36, ja parlava de policia
autonòmica. Ningú es preocupava de desenvolupar-lo, ni
quan governà el Partit Socialista ni quan governen vostés.
Ara la competència és molt clara; és seua, si realment vol
exercir-la. Quan pensa crear la policia autonòmica?

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ribó.
Senyor president, té la paraula.

El senyor president del Consell:

Muchas gracias, señor presidente.
Señor Ribó, bienvenido a dos cosas; a hablar del

Estatuto, que usted no votó a favor y que creo que empieza
a reconocer usted que tiene partes del mismo muy intere-
santes, yo creo que en su totalidad, pero, bueno, al menos
usted reconoce que hay partes interesantes del Estatuto a
desarrollar en el futuro, y, segundo lugar, a la preocupación
sobre la ciudadana. No le he oído durante tres años ni una
sola reflexión sobre esta cuestión.

Por lo tanto, creo que poco a poco usted se va compro-
metiendo con las cuestiones que realmente preocupan a
nuestros conciudadanos.

Mire, señor Ribó, es una llamada política de nuestro
Estatuto. Pero, ya le he dicho en más de una ocasión que en
estos momentos creo que lo que tenemos que hacer es cola-
borar todas las fuerzas y cuerpos de seguridad del Estado,
exigirle al gobierno socialista de España más atención, más
inversión y más agentes de la Policía Nacional y de la
Guardia Civil para entre todos solucionar un problema que
es el de la seguridad ciudadana. 

La Generalitat Valenciana va a colaborar, como lo ha
hecho siempre, con el gobierno de España para atender esta
preocupación importante en nuestra comunidad. Y creo que
el camino hoy precisamente es el de la serenidad y el de
poner en marcha mecanismos de cooperación y de esfuerzo
para cumplir con el objetivo prioritario que tiene que tener
cualquier policía, que es el de mejorar los niveles de segu-

ridad ciudadana en la Comunidad Valenciana. 
Ese es hoy mi objetivo, esta es mi única preocupación en

materia de policía en la Comunidad Valenciana. Y no voy a
dedicarme a generar ningún tipo de debate político que se
vaya de lo que estrictamente es la responsabilidad de las
fuerzas y cuerpos de seguridad del Estado, la responsabili-
dad del gobierno de España en nuestra comunidad, que es la
seguridad ciudadana. Que sepa el gobierno de España que
tiene al gobierno autonómico para colaborar absolutamente
en todo lo que haga falta, pero que sepa también el gobier-
no socialista de España que el gobierno popular de la
Comunidad Valenciana va a estar exigiendo constantemen-
te, constantemente, los niveles de seguridad que nos mere-
cemos los valencianos. 

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Senyor Ribó.

El senyor Ribó i Canut:

Senyor president, pregunte-li al conseller
d’Administració i Justícia de les vegades que hem parlat en
les comissions d’este tema.

Mire, jo esperava un canvi d’opinió, però no ha hagut
canvi d’opinió. Ho esperava perquè el seu partit parla molt
de seguretat ciutadana, plora molt a Madrid, perquè el que
fa és plorar, amenaça a vegades amb finançar serveis privats
de seguretat en alguna comarca, La Costera, fins i tot s’ofe-
rix a pagar casernes i comissaries de policies estatals, l’altre
dia ens ho va dir. Tot menys plantejar-se seriosament assu-
mir una competència que està en l’Estatut.

Mire, nosaltres li demanem que deixe de plorar i assu-
misca la seua competència, la competència seua com a pre-
sident del Consell. Si hi ha més o menys seguretat al nostre
país, vosté n’és el responsable, senyor Camps, almenys per
omissió.

I mire, anem a parlar de dades també. Les dades indiquen
que la seguretat es gestiona millor des de la pròpia comunitat
autònoma. És l’opinió de la majoria de les comunitats autò-
nomes espanyoles. Per què? País Basc, Navarra i Catalunya
tenen en funcionament policia autonòmica pròpia; Andalusia
i Galícia tenen propostes de llei de creació de la seua policia
autonòmica en avançats estats de debat; el passat 27 de març
el govern de Canàries remetia al consell consultiu l’avantpro-
jecte de creació de la policia autonòmica. 

És a dir, senyor Camps, totes les comunitats, totes les
comunitats amb competències en policia autonòmica o ja la
tenen o estan en fase avançada de crear-la, totes menys una,
la que vosté mana: la nostra. Veu com vosté s’està conver-
tint en un fre també en açò. I li diré més.

El tema està tan clar que competències amb problemes,
com Madrid i Múrcia, estan creant les brigades de seguretat
ciutadana de la Comunitat de Madrid, la Bescam, mitjançant
acords municipals. No tenen competències en l’Estatut i
creen aquestes brigades. Múrcia té previst aquest estiu con-
vocar 300 places d’agents d’aquestes brigades de seguretat
ciutadana, qualificades pel mateix govern com embrió de la
futura policia autonòmica. Balears acaba de decidir incorpo-
rar la policia autonòmica a la seua reforma de l’Estatut.

Com vosté sap molt bé, Madrid, Múrcia i Balears estan
governades pel seu partit, i comencen a assumir competèn-
cies en seguretat malgrat no estar ni en els seus estatuts
d’autonomia actualment.
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Mire, el problema principal de la seguretat valenciana
no és més construccions, més casernes, més comissaries. La
millora de la seguretat passa per una millor articulació, per
una millor coordinació amb la policia local, estar més ape-
gats al territori, disposar d’agents que coneixen la proble-
màtica concreta d’este país. Abans que més edificis fan falta
més agents adequadament preparats, coordinats i dirigits a
complir les funcions de seguretat que siguen prioritàries. I
vosté, en l’Estatut també n’és el principal responsable.

Però, sobretot, fa falta una cosa, senyor president: tenir
un president que considere que la seguretat és un problema
que cal resoldre abans que una eina electoral i de propagan-
da i de confrontació amb Madrid. Tenir un president que
vullga assumir una responsabilitat estatutària per a aquest
problema tan important.

Mosatros estem, per desgràcia, –ens ho ha confirmat
avui– prou convençuts que vosté no és la persona adequada.
Però, mire, no volem perdre l’esperança. L’anem a estimu-
lar i li anunciem que anem a presentar, el nostre grup, una
proposició de llei de policia autonòmica, perquè veja que no
és tan difícil. És només una qüestió de voluntat, de voluntat
política.

Gràcies.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ribó.
Senyor president, té la paraula.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señorías.
Señor Ribó, en primer lugar agradecerle el pésame, que

transmitiré al vicepresidente del gobierno de la Generalitat.
En segundo lugar, si usted me permite, decirle que estoy

hoy contestando de forma extraordinaria a dos preguntas de
Izquierda Unida. Durante estos tres años, creo que he veni-
do a ser preguntado y fiscalizado por la oposición, que es lo
que corresponde, en una clara actitud personal que anuncié
en la campaña electoral y dije que quería dinamizar la vida
parlamentaria y que, desde luego, me sometería, como pre-
sidente de la Generalitat, a lo que creo que corresponde,
todas las semanas a las preguntas correspondientes, tanto
del Grupo Parlamentario Popular como de los grupos de
oposición.

En alguna ocasión, perfectamente creo yo que justifica-
da, he tenido algún viaje, alguna circunstancia que me ha
hecho no poder estar en este parlamento. Y usted me ha
puesto de vuelta y media, de vuelta y media, señor Ribó.
(Remors) Yo he leído cosas en la prensa absolutamente
indignas de un político en la oposición parlamentaria de la
Comunidad Valenciana. Por eso estuve en contacto con el
portavoz del Grupo Parlamentario Popular para decirle que
si imposiblemente con la misma justificación, con la misma
justificación, su ausencia... en las preguntas parlamentarias
la semana pasada, que se acumulase al debate de la sesión
de control al gobierno de esta misma semana.

Señor Ribó, usted ha hecho dos preguntas al presidente
de la Generalitat, y a mí no me parece mal, pero en ningún
momento he criticado su ausencia el día de la sesión de con-
trol al presidente de la Generalitat. Me encantaría, señor
Ribó, que se aplicase el cuento para los próximos meses y
que sepa que mi voluntad es siempre estar aquí, aquí, que es
donde me corresponde. Y que si alguna circunstancia hace
que yo no pueda estar, siempre buscaremos alguna solución.

Y así es como entre todos vamos dignificando el debate par-
lamentario y el debate político.

Y en otro orden de cosas, que es la pregunta de hoy, le
diré: mire, la seguridad ciudadana, la seguridad ciudadana
es tan importante, tan importante que no voy a abrir un
debate paralelo para desviar la atención sobre esta cuestión.
No lo voy a abrir. No voy a permitir que se abra un debate
sobre el tipo de policía en nuestra comunidad, cuando la
seguridad ciudadana es una cuestión que me preocupa como
presidente de la Generalitat y que preocupa a la inmensa
mayoría de los valencianos.

Y si el gobierno socialista de España reconoce su inca-
pacidad para actuar conforme corresponda, que sea el
gobierno socialista de España quien lo diga, porque yo voy
a seguir exigiendo que la policía nacional y la guardia civil
aumente en dotación de personas, aumente en dotación de
medios y aumente en presencia en todo el territorio autonó-
mico, que es lo mínimo que le puedo exigir a quienes tienen
la responsabilidad de mantener los niveles de seguridad ciu-
dadana donde corresponde. Seguiré exigiendo al Ministerio
del Interior, al propio ministro y a la Delegación del
Gobierno, que actúen en consecuencia. La Comunidad
Valenciana se merece el mejor y más importante nivel de
seguridad ciudadana.

Por eso, no voy a abrir ningún debate, ¡ninguno!, que
desvíe la atención sobre la cuestión prioritaria y esencial, y
es que quiero seguridad en las calles y plazas de mi comu-
nidad, de la Comunidad Valenciana.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

¿Qué ocurre, señor Oltra?

El senyor Oltra i Soler:

Manifestar la protesta...

El senyor president:

Si no ha habido ningún desorden.

El senyor Oltra i Soler:

Sí, sí que l’ha hagut, sí que l’ha hagut! I vosté deuria
estar preocupat, senyor president, perquè les afirmacions
del senyor Camps han anat en contra d’una decisió de la
Mesa i de la Junta! (Veus) Ell no ha vingut aquí perquè li ha
donat la gana! Ha vingut perquè ha sigut una decisió demo-
cràtica.

El senyor president:

Señor Oltra, esta presidencia no lo ha entendido así.
(Veus) Mire, esta presidencia... ¡Escúcheme, escúcheme,
escúcheme! Esta presidencia está atenta y ha evidenciado, el
presidente, en su sentimiento de ser humano, que cuando él
se desplaza fuera y tiene que suspender actos, es criticado
de forma dura y a veces excesiva por parte de quien ahora
encuentra comprensión, incluso amparo, para poder des-
arrollar sus labores dos veces en este pleno aunque no
pudiera estar en la sesión anterior. (Aplaudiments) ¡Y no lo
entiende de otra manera! 

Muchas gracias, señor Oltra.
Se levanta la sesión durante 15 minutos.

(Se suspén la sessió per uns minuts)


